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Vítání občánků

foto: Radek Pavlíček
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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,

srdečně vás zdravím a přeji příjemné čtení prosincové-
ho zpravodaje. Venku už nám přituhlo, obecní vánoční 
strom jsme rozsvítili, jitrnice a tlačenky navařili, slivo-
vicu vypálili, a tak můžeme s radostí očekávat svátky 
klidu a pohody.

Letošní zima přišla až neobvykle razantně. Sníh nám padal už na 
konci listopadu a začátkem prosince si děti už užívaly sněhových 
radovánek a obecní šoféři nočního solení a odhrnování. Naštěstí 
byli připraveni a nebyli zaskočeni, jak se každý rok říká o silničá-
řích. I když, někdy to klouže na silnici i na chodníku, ale tomu se  
v zimě neubráníme a snad to každý chápe. Silnic a chodníků 
máme spoustu a nejdou ošetřit lusknutím prstu. Počasí ale docela 

zaskočilo firmu Artesia, která pro Slovácké vodárny opravuje ka-
nalizaci u školy. Opravy poškozených chodníků proběhnou až za 
lepšího počasí. Je smutné, když při jedné stavbě dojde k překopá-
ní čtyř relativně zánovních úseků obecních silnic, ale nedá se nic 
dělat. Sám sebe uklidňuji faktem, že bez funkční kanalizace by se 
žilo hůř než s přeasfaltovaným pruhem na silnici. Zabrat nám daly  
i podzimní vichřice. Opět nás potrápilo vzdušné vedení veřejného 
osvětlení od „nezdenské“ až na Lán. Aby toho nebylo málo, ještě 
se přerušilo zemní vedení v polovině ulice. Rekonstrukci veřejné-
ho osvětlení na Láně už ale na příští rok připravujeme a vzdušné 
vedení projde také rekonstrukcí. Výčet plánovaných oprav a in-
vestic do příštího roku je velký, a tak nebudu komentovat každou 
z nich, ale uvedu pouze jejich výčet. V dalších zpravodajích bych 
se pak jednotlivým stavbám věnoval blíže v aktuálním čase. Ceny 
jsou pouze přibližné a bude rozhodovat výběrové řízení. Část dota-
cí již máme schválenou, na některé máme teprve podanou žádost, 
a tak bude záviset, jako vždy, na naší úspěšnosti v zajištění finan-
cování z jiných zdrojů. Zde je výčet plánovaných investic 
roku 2024:

Investice Obec Dotace Celkem

Místní komunikace Nad uličkou 3 000 000 Kč 3 000 000 Kč 6 000 000 Kč

Kanalizace Nad Uličkou (bezvýkopová) 1 000 000 Kč 1 000 000 Kč

Chodník naproti sportovní haly 500 000 Kč 2 000 000 Kč 2 500 000 Kč

Chodník Za Močířem 1 000 000 Kč 1 000 000 Kč

Komunikace Za Močířem (pouze povrch) 1 000 000 Kč 1 000 000 Kč

ZŠ – hospodaření se srážkovou vodou 1 000 000 Kč 4 000 000 Kč 5 000 000 Kč

Hřbitovní zeď – pravá strana 600 000 Kč 600 000 Kč

Veřejné osvětlení Močíř 500 000 Kč 500 000 Kč

Veřejné osvětlení Lán 900 000 Kč 900 000 Kč

Veřejné osvětlení Za Močířem 500 000 Kč 500 000 Kč

Zametací vůz s kartáči na plevel 3 000 000 Kč 3 000 000 Kč

Skříňky před poštou a na sportovní hale 60 000 Kč 60 000 Kč

Demolice zastávky + nová zastávka Hlavní 600 000 Kč 600 000 Kč

Fasáda, Junáškova vila 1 000 000 Kč 1 000 000 Kč

Lesní cesta Na roštech 1 000 000 Kč 4 000 000 Kč 5 000 000 Kč

Výsadby zeleně v extravilánu - větrolamy 600 000 Kč 3 200 000 Kč 3 800 000 Kč

LBK6 - výsadba podél Ordějova 400 000 Kč 1 900 000 Kč 2 300 000 Kč

Mateřská škola 1. etapa rekonstrukce 500 000 Kč 2 500 000 Kč 3 000 000 Kč

Nákup areálu VIZA Bánov 5 500 000 Kč 5 500 000 Kč

Textilní žaluzie sportovní hala 100 000 Kč 100 000 Kč

Rozšíření místní komunikace Požáry 2 000 000 Kč 2 000 000 Kč

Oprava povrchu tělocvičen ZŠ a SH 1 500 000 Kč 1 000 000 Kč 2 500 000 Kč

Parket a koberec - sportovní hala 450 000 Kč 450 000 Kč

Protipožární dveře k bateriím FVE 100 000 Kč 100 000 Kč

Kulturní dům, projektová příprava 1 000 000 Kč 1 000 000 Kč

Podlahy pěstitelská pálenice, vybavení 150 000 Kč 150 000 Kč

Celkem 27 960 000 Kč 21 600 000 Kč 49 560 000 Kč



Bánovský zpravodaj   |   4/2023 4

Výčet se zdá obrovský a hoden možná celého volebního období. 
Nicméně, vzhledem k úsporám, které již máme díky čerpání do-
tací na stavební akce v posledních letech, budeme mít, i při dodr-
žení tohoto investičního plánu, na obecním účtu na konci roku cca 
25 milionů Kč, což bychom už rádi šetřili na plánovanou stavbu 
kulturního domu. Samozřejmě, nesmí nás překvapit nějaké havá-
rie a neočekávané milionové výdaje, ale i pro tyto případy mohou 
úspory posloužit. Kdo je připraven, není překvapen. Nyní máme 
částku 10 milionů Kč na účtu se zhodnocením 6,5 %, takže pokud 
nám tam finance vydrží rok, získáme tak 650 000,- Kč. K tomu 
čekáme na vyplacení dotací ve výši cca 9 milionů Kč, z nichž část 
jistě také uložíme, možná na kratší dobu, na tento účet ke zhodno-
cení. Je potřeba hledat stále možnosti úspor a zhodnocení financí, 
abychom se vypořádali s rostoucími náklady. Proto stavíme foto-
voltaické elektrárny, měníme svítidla a spotřebiče za úspornější, 
hledáme nejlepší varianty tarifů za elektřinu a plyn, řešíme hospo-
daření s dešťovou vodou, vylepšujeme stále systém hospodaření  
s odpadem, atd. 

Odpadové hospodářství obce v posledních letech hodně trápí. 
Ceny svozu a uložení odpadů raketově rostou a kdyby například 
naše obec nechtěla z rozpočtu doplácet za vývozy odpadů, musel 
by být poplatek na občana téměř 2000,- ročně. My poplatek zvy-
šujeme pozvolněji, ale bohužel se každoročnímu zvyšování horní 
hranice poplatku asi nevyhneme. Ač nechceme v dnešní ekono-
micky náročné době zatěžovat občany dalším zdražováním, není 
zbytí. Kdybychom ceny nechali stejné, zvětšoval by se rozdíl mezi 
příjmy a výdaji a obec by doplácela čím dál více. Poplatek za od-
pad je na obcích takový evergreen a jeho zvyšování vyvolává vždy 
negativní emoce, ale když se člověk zamyslí, kolik platí měsíčně za 
elektřinu, za plyn, a nikdo se s ním nemaže, kolik platí za telefony, 
benzín atd., je roční poplatek i ve výši 1000,- Kč docela „sran-
dovní“. Měsíčně je to 83,- Kč. Za internet dáte měsíčně minimál-
ně 300,- Kč. A ten luxus, že veškerý odpad stačí dávat v pytlech 
nebo v popelnici před dům, nebo větší odpad odvézt do sběrného 
dvora, je za 83,- Kč podle mě velký. Další věc je, že náš poplatek 
měl v letošním roce rozsah mezi 160,- Kč a 800,- Kč. V některých 
obcích nebo městech je poplatek třeba 700,- Kč a nerozděluje se, 
kdo třídí a kdo vozí tuny do sběrného dvora. Platí všichni stejně. 
Což podle mě není spravedlivé a je absolutně demotivující k třídění 
a šetrnosti. U nás je v podstatě na každém, jaký poplatek bude 
platit, a kdo nechce třídit nebo třídí špatně musí být smířen s tím, 
že zaplatí a ten, kdo pro to něco dělá, něco ušetří.

Mám také pár zajímavých informací z jednání o tom, co se plánuje 
i mimo naši obec, ale má to na nás také vliv. 

- Po společné intervenci Bánova, Nezdenic a zdravotnické  
 záchranné služby, byla do plánu výstavby ŘSZK zařazena  
 kompletní rekonstrukce silnice mezi Bánovem a Nezdenicemi. 

- Státní pozemkový úřad bude na katastru Bystřice pod  
 Lopeníkem stavět pokračování asfaltové cesty z Ordějova  
 k fotbalovému hřišti v Bystřici

- Město Uherský Brod připravuje projekt kruhových objezdů  
 na silnici I/50 u čerpací stanice OMV v Uherském Brodě  
 u Korečnice a místo křižovatky od Šumic, investorem bude  
 ŘSD a ŘSZK

- Společně s Městem Uherský Brod máme požádáno u Státního  
 pozemkového úřadu o výstavbu asfaltové cesty od našeho  
 letiště přes Králov až k sídlišti Olšava.

Uvidíme, co se povede, a jak dlouho to bude trvat, ale pozitivní je, 
že nezůstává u řečí a slibů, ale něco se začíná hýbat i z těch věcí,  
o kterých si povídáme spoustu let. 

K vánočnímu zpravodaji patří i mé poděkování. V první řadě děku-
ji vám, všem Bánovjanům za vaši vstřícnost, podporu a slušnost. 
Vím, že nejsou všichni dokonalí a nejsou všichni ani tak slušní, jak 
by mohli. Proto chci poděkovat všem, kteří slušní jsou, kteří jsou 
ohleduplní k ostatním spoluobčanům (například neparkováním 
aut na silnici), snaží se uchovávat dobrou náladu a dobré vztahy 
mezi lidmi v naší obci. Ať mezi sousedy, obecním úřadem, škola-
mi a zkrátka napříč celou obcí. Není to někdy snadné, ale někdy je 
i potřeba zatnout zuby a být shovívavý, mávnout si rukou a mali-
chernosti neřešit svárem. Nic nestojí za to rozhádat si sousedy ani 
nikoho jiného, koho pak potkáváte nebo v jeho blízkosti žijete a už 
se spolu nedokážete dohodnout kvůli vzájemným křivdám. Možná 
je to už pohled člověka, který v obci téměř všechny lidi zná, je  
v obci téměř non-stop a také řešil už spoustu zbytečných nedoro-
zumění. Letos začíná desátý rok, kdy mám tu čest být starostou 
Bánova. Nemůžu říct, že to někdy není náročné a že si člověk ně-
kdy neřekne: „lesti toto já mám furt zapotřebí“  Ale takových 
momentů je naštěstí mnohem méně než těch, co mě těší. Obec 
se pořád mění, je čím dál hezčí, čím dál komfortnější a vybave-
nější. Lidé se scházejí na akcích obce a spolků. Spolky fungují, 
pracují a potkávají se. Ve školce přibývá dětí, ve škole tím pádem 
také. Máme spoustu členů folklorních souborů, a dokonce i dětský 
malý Kohútek je početně zastoupen. Mohl bych tak pokračovat 
dále a na vše co jsem jmenoval jsem hrdý a všem za jejich nasaze-
ní a práci děkuji. Děkuji také celému pracovnímu kolektivu obce  
a obecního úřadu za jejich spolupráci. Především děkuji všem čle-
nům zastupitelstva obce za jejich konstruktivní přístup k rozvoji 
obce a řešení všech obecních záležitostí. Kdybychom se nedoká-
zali rozumně dohodnout a najít společně vždy to nejlepší řešení 
pro obec, zdaleka by se nedařilo obec tak rozvíjet.

Ještě mám jedno zvláštní poděkování za výjimečný počin. Už 
spoustu let jsme sbírali různé historické zemědělské nástroje a 
předměty, abychom jednou mohli otevřít veřejnosti naši poslední 
a jedinou komoru a měli tam co vidět. Nicméně pořád chybělo to 
hlavní. Někdo, kdo by se toho ujal a vdechl komoře život. Až se 
sama od sebe ozvala paní Veronika Černá s manželem Ondrou, 
že by se zcela dobrovolně chtěli pustit do úklidu komory a přípra-
vy expozice, aby se komora mohla otevřít veřejnosti. Netrvalo to 
dlouho a na letošní hody bylo otevřeno. V komoře byla i prodejní 
výstava různých ručně vyráběných předmětů a hraček, a každý 
si mohl vystoupat až do třetího podlaží.  Bylo to tam moc příjem-
né a věřím, že nás tam čeká ještě spoustu dnů otevřených dveří,  
a že se tam přijde podívat ještě spousta lidí. Moc děkuji za váš čas 
a pěknou práci!

Vážení spoluobčané, přeji vám krásný zbytek adventu, šťastné 
a veselé Vánoce prožité s těmi, které máte rádi, a do roku 2024 
hlavně pevné zdraví a ať jste vždycky tam, kde chcete být!

Váš starosta Marek Mahdal

Přejeme Vám všem 
krásné a pohodové 

vánoční svátky.
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Z jednání zastupitelstva obce Bánov
ze dne 9.11.2023  
(úplné znění usnesení na www.banov.cz/uredni-deska)

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

• Smlouvy o úhradě nákladů na likvidaci a soustřeďování  
 vybraného plastového odpadu uzavřená mezi Procter & Gamble  
 Czech Republic s.r.o., Ottova 402, 269 01  Rakovník a Obcí  
 Bánov, Bánov č. 700, 687 54.

• Smlouva o úhradě nákladů na úklid a nakládání s odpady  
 tabákových výrobků uzavřená mezi NEVAJGLUJ a.s., Na Strži  
 1702/65, Nusle, 140 00 Praha 4 a Obcí Bánov,  
 Bánov č. 700, 687 54.

• Smlouvu o zřízení věcného břemene č.: OT-014330058180/ 
 003-ADS uzavřená mezi Obcí Bánov, Bánov 700 a EG.D, a.s.,  

 Lidická 1873/36, Černá Pole, 602 00 Brno, na stavbu „Bánov,  
 Brnka, kabel NN“. Věcné břemeno bude zřízeno úplatně, a to za  
 jednorázovou náhradu v celkové výši 1 000,- Kč bez DPH.

• Prodej pozemku parc. č. 6595 v k.ú. Bánov o výměře 974 m2  
 a pozemku parc. č. st. 877 v k.ú. Bánov o výměře 69 m2,  
 kupující Slovácké vodárny a kanalizace, a.s., Za Olšávkou 290,  
 Uherské Hradiště, 686 01. 

Cena za pozemek parc.č. 6595 je 237 851,- Kč, 

cena za pozemek parc.č. st. 877 je 32 689,- Kč. 

Cena celkem    270 540,- Kč. 

Záměr prodeje pozemku byl vyvěšen na úřední desce od 
24.10.2023 do 8.11.2023. 

OTEVÍRACÍ DOBA 
SPORTOVNÍ HALY 
v době vánočních svátků:

22. - 26. 12. 2023 zavřeno 
27. 12. otevřeno 16 – 22 h 
28. 12. otevřeno 16 – 22 h 
29. 12. otevřeno 16 – 22 h 

30. 12. 2023 až 2. 1. 2024 zavřeno.

Otevřeno od 3. 1. 2024 dle běžné  
pracovní doby.

Provoz obecního úřadu 
v době vánočních svátků:

Čtvrtek 21. 12. otevřeno 7 - 11 h. 
Od 22. 12. 2023 do 2. 1. 2024 zavřeno. 

Otevřeno od středy 3. 1. 2024.

PAPÍR
vždy druhé  

pondělí v měsíci

15.1.
12.2.
11.3.
15.4.
13.5.
10.6.
8.7.
12.8.
9.9.

14.10.
18.11.
9.12.

TERMÍNY SVOZU 
TŘÍDĚNÉHO ODPADU 

V ROCE 2024

PLAST
vždy první 

pondělí v měsíci

8.1.
5.2.
4.3.
8.4.
6.5.
3.6.
1.7.
5.8.
2.9.
7.10.
4.11.
2.12.

TERMÍNY SVOZU  
KOMUNÁLNÍHO ODPADU 

V ROCE 2024
popelnice se sváží vždy lichý týden v pátek:

5.1., 19.1., 2.2., 16.2., 1.3., 15.3., 
29.3.(státní svátek, bude včas  upřesněno), 

12.4., 26.4., 10.5., 24.5., 7.6., 21.6., 
5.7.(státní svátek, bude včas  upřesněno), 
19.7., 2.8., 16.8., 30.8., 13.9., 27.9., 11.10., 

25.10., 8.11., 22.11., 6.12., a poslední svoz v roce 
2024 je 20.12,. Následuje svoz 3.1.2025.
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Pavel Göbl

Jak by sas představil bánovským občanom?

Dobrý den. Menuju sa Pavel Göbl a moja babička, aj když sa narodi-
la na Velehradě, byla pro mňa z Bánova. Mám u vás doteď rodinu, 
která je z její sestry, mojí pratety. Vyučil sem sa filmařem a napsal 
aj nejaké knížky, ale včil mám pauzu a dělám v lesi, bo je tam málo 
zdí, a to mám rád. A sú tam Pepa a Ruda a Hajný s Olinem… Ráno 
tam jezdíme služebním autem, terénním, což byl dycky můj sen  
a dycky sem aj chtěl pracovat ve službách nečeho královského –  
a teď to sú Technické služby královského města.

A nesmím zapomnět, že krom zaměstnání mám eště parádní brigá-
du v Televizi Slovácko, točím u nich drobné reportáže a parta je tam 
též výtečná!

Kdy Tě poprvé napadlo, že by sas chtěl věnovat filmu?

Asi o půlnoci před zhruba 30ti lety, když sem šél v Brně, kde sem 
neúspěšně studoval slévárenskou technologii. A dodnes nevím proč 
a jak… Ale jistý vliv na to asi měl Bunuel a Monty Python.

Mimo to, že jsi filmový režisér, jsi také spisovatel. Mohl 
bys nám představit svoji literární tvorbu?

Tichý společník. Penis pravdy. 4 igelitky. V té největší stručnosti. 
Přišel sem k tomu jak slepý k huslám. Můj kamarád z pozdního dět-
ství, z té doby, kdy sem studoval v Brně, tam studoval lesárnu, ale 
po převratu sa stal knižním nakladatelem a četl původní scénář na 
film Tichý společník a chtěl knížku a donutil mě to přepsat. Dostali 
sme Magnéziu literu, takže mě pak donutili psat dál.  A bylo.

Kterou ze svých knížek máš nejradši a proč?

Těžko říct… Ale asi Penis pravdy kvůli fórkom a jisté prenatální spo-
luúčasti hromady kámošů, ze kterých nekeré už nikdy nepotkám.  
A samo sebou tu aktuálně rozepsanou – Klonování Blba. 

Pavel Göbl (*7. dubna 1967 v Uherském Hradišti), 
český filmový režisér, scénarista a spisovatel, je vskut-
ku osobitou postavou české kultury. Pochází z Uher-
ského Brodu, vystudoval filmovou a televizní režii na 
pražské FAMU, před čtyřmi lety tady u nás natočil svůj 
celovečerní film Tichý společník a v roce 2021 televiz-
ní verzi Biomatky, obojí ve spolupráci s bánovskými 
ochotníky.

A kterou z knížek jiných autorů máš nejradši a proč?

Dona Quichota. Protože je geniální v proměně vztahu autora k hlav-
ní postavě. Po něm sů v řadě: Voltaire – Candid, Swift – Gulliverovy 
cesty, Steinbeck, Vohnegut, Hrabal…

Z knížky Tichý společník, za kterou jsi v roce 2009 dostal 
cenu Magnesia litera v kategorii Litera pro objev roku, 
vznikl stejnojmenný film, který jsi natáčel i tady u nás. Co 
máš na Slovácku nejradši?

Měl bych říct lidi. Ale ty mám rád všady stejně a všady se stejnýma 
výhradama. Stejně jak kdekady jinde jich tu nebezpečně moc podlé-
há kravinám z pavlače socka sítí, věří pitomiům a blbišům, které ČR 
nikdy nezajímala, ale byla a je pro něj servisní organizací pro jejich 
ego a byznys, což je zjevné z politiky – „slibem, i když nesmyslným 
a nesplnitelným, neurazíš“. Namísto, aby dokázali mít horizont dál 
než za vlastním žaludkem, který tady beztak hlady nekručí. Vidět 
dál než na špičku nosu a myslet, ale bolí. A jestli sem tímto nekoho 
nasral? Inu  lež není názor, je to lež. A o kravině sa mosí říkat totéž. 
A zloděj, aj když kňučí: „chyťte zloděja!“, je furt zloděj. Korektní 
svazáci svázali i toto. A neliberální demokracie, současný blábol po-
litických ego-onanů dneška, česky znamená – nesvobodná demo-
kracie (sloužící jedné vyčurané partě) - opravdu to chceme? 
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Na filmu se podíleli také ochotníci z bánovského Divadla 
Pod lampú. Jak ses o nich dozvěděl a proč jsi je do svého fil-
mu obsadil? Co sa ti na ochotnickém divadle obecně líbí?

Odzadu – na ochotnickém divadle je nejlepší ochota. A uvěřitelnost 
a to, že v něm nejsou celebrity, ale živé osobnosti, kterým sa dá 
věřit postava. To dnes v televizi uvidíte málokdy. 

O Divadle Pod lampú se sa dověděl od pana Gogoly, což je můj leti-
tý, ale věčně mladý dramaturg. A dodnes su mu za to vděčný. 

Líbí sa ti v Bánově?

Ano! Když su v Bánově, tak sa mně líbí byt v Bánově. A pro všecky 
ty důvody, keré ke konci Biomatky vymenuje Stařenka (Ále, dobře 
je nám tady, v tom našem Bánově. Česnek roste, trnky zrajú, tož co 
bysme eště chtěli! Pozn. red.). Líp bych neřekl.

Kromě filmu a psaní jsi také muzikant. Kdyby sis měl vy-
brat mezi filmem, psaním a hudbou, co by to bylo?

Všeci filmaři které znám, šli k filmu, protože chtěli oblbovat baby 
jako rockeři, ale neuměli to. Já taky. Jak to majů filmařky, nevím. 
A to, že bych byl muzikant, mě lichotí, ale asi nejsu, bo nekeří, co 
vím, že slyšíja, utěkajú, když mňa slyšíja. Možná bych mohl dělat 
fitness trenéra muzikantom.

Chystáš něco nového? 

Dva filmy a dvě knížky. První film je s divadlem mentálně posti-
žených Ujeto a menuja sa Odborný dohled nad koncem světa a je  
o tom jak korektní nuda progresivně ubíjí živé lidské vztahy a život 
sám. Druhý – Něžní vyděrači je o skupince současných studentů 
filmu, kteří přijedou na Slovácko, k nám, točit školní cvičení plné 
jejich představ o místních a když se těch představ nevzdají, ani když 
vidí, že skutečnost je jinde, odejdou bez filmu.

A knížky – Klonování blba je o chlapíkovi, kerý sa narodí enom jako 
hlava a v dospělosti pracuje jako kopačák. Nejdřív v regionálním 
ženském fotbalu, ale dotáhne to až na mistrovství světa. A nikdy 
si na nic nestěžuje, nemá žádné trauma. A když uhyne potom, co 
ho Messi kopne do světel a narodí sa podruhé, kompletní a věčně 
nespokojený. Ale nakonec je postavený před úkol – po apokalypse 
je nucený zachránit lidstvo se sedmi nedoléčenýma alkoholikama, 
jedinýma, keří z nás zbudů. A povídky – to eště nemá název. Budů 
krátké a psané strohým stylem, mám jich zatým asi 10.

Je nějaké moudro, které bys nám na závěr rád sdělil?

Jakákoliv činnost vedoucí ke zhoršení životních podmínek zvířat, je 
nepřípustná. Rozmazlení majú byt oni a né lidi. Mňau!

Petra Vašíčková
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Kohútek 50 
aneb nám je furt do tanca

Bánove, Bánove, Kohútek dnes slaví,

už je mu 50, přejeme mu zdraví...

Celému večeru předcházel téměř rok příprav a zkoušení. 

Ač jsme slavili takové významné výročí, tak Kohútek v posledních 
letech velmi omladil a posílil, což jsme se snažili ukázat právě ten-
to večer. Během pořadu se představili všichni současní členové 
- tanečníci, muzikanti - jak noví, tak ti služebně starší. Zatančili 
a zazpívali také naši hosté - soubor Lipta z Liptálu, ženský sbor 
Čerešňa a holky z Malého Kohútku. Večerem perfektně provázel 
Šimon Král. 

Nejvíce nás však mrzelo, že se slavnostního večera nemohla zú-
častnit zakladatelka a duše souboru - paní Helena Vystrčilová. Ale 
zdraví bohužel neporučíme.. Veškeré zdravice a poděkování jsme 

Přesně takto začal slavnostní pořad, kterým soubor 
Kohútek oslavil v sobotu 4. listopadu 50. výročí svého 
založení. 

jí zprostředkovali aspoň po telefonu a kytičku pro radost jsme ne-
chali doručit kurýrem přímo na nemocniční oddělení. Tímto jí ješ-
tě jednou za vše děkujeme a přejeme hlavně hodně zdraví!

Jinak se celý večer nesl ve velmi přátelském a spontánním duchu. 
Atmosféra byla výborná, chvilkama zpíval celý sál, chvilkama 
bylo vidět dojetí diváků, největší odměnou byl však zaplněný škol-
ní sál a závěrečný potlesk ve stoje.

Co víc si přát, my jsme si celý večer moc užili..

Tímto bych chtěla poděkovat všem tanečníkům a muzikantům, 
bez kterých by tento večer nebyl..

Za jejich nasazení, snahu, ale také trpělivost, strávili jsme spolu 
spoustu hodin, aby byl vidět výsledek, jaký byl.

Speciální poděkování patří Žandě Vystrčilové, protože ve dvou 
se to lépe táhne :), Štěpánovi Koníčkovi, za "výpomoc" na basu, 
Adélce Volné za výzdobu, Radkovi Pavlíčkovi za foto, Terce Ma-
mulové za videa, Ivě a Milanovi Kočicovým za výborný guláš, 
Vlastikovi Ondrovi za zapůjčení školního sálu, Obecnímu úřadu za 
dlouholetou podporu, holkám z haly za součinnost, skautkám Ter-
kám za hlídání dětí a hlavně našim rodinám za podporu :)

Kohútek má v současné době 20 tanečníků, 6 muzikantů, vedou-
cím souboru je Aleš Pavlíček, primášem muziky Martin Hrbáč, 
taneční složku připravují Hana Zálešáková a Žaneta Vystrčilová.

Uvítáme každého, kdo by se chtěl k nám přidat :)
za Kohútek 

Hana Zálešáková
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Otevřený dopis zakladatelky soubo-
ru Kohútek Mgr. Heleny Vystrčilové 
všem členům Kohútku:

Moji milí Kohútci - ti dávní, kteří stáli u zrodu souboru, i všechny 
další generace, které jeho jméno udržovaly po dobu téměř 30ti let 
na výsluní mezi dětskými soubory. Určitě si pamatujete na krás-
ná léta, kdy jsme vyhrávali na přehlídkách a soutěžích, natáčeli  
v brněnské televizi, tančili na festivalu ve Strážnici, získávali ceny 
doma i v zahraničí. To byla mimochodem v minulém století velka 
výjimečnost a vzácnost - Kohútci se ještě za totality dostali do Víd-
ně, Tunisu a Ruska, po revoluci do Německa a Pobaltí a navázali 
přátelství s litevským souborem Kuršiukai z Litvy.

Kromě toho jsme reprezentovali Jihomoravský kraj na celorepub-
likových setkáních a táborech, milé bylo i natáčení dokumentár-
ního  filmu "Hola děcka, kde ste?" s režisérkou Hanou Pinkavovou 
nebo natáčení propagační videokazety pro bánovské JZD pražský-
mi filmaři. Byla toho spousta a je snad na co vzpomínat.

Dětský Kohútek existoval 30 let a jeho nová, mládežnická éra na-
stala v roce 2002. Tehdy to vypadalo, že Kohútku odzvonilo, já 
jsem činnost na bánovské škole ukončila a vznikl soubor Kuřátko. 
Ale čekalo nás velké překvapení: z evropského folklorního výboru 
přišlo Kohútku pozvání na mezinárodní folklorní festival Europea-
de ve městě Nuoro na Sardinii. Co teď?

Činnost kohutku byla neoficiálně ukončena, ale členové Kohút-
ku stále existovali. Přišla jsem tehdy za hlavními hybnými sila-
mi Hankou a Andreou Zálešákovými s pozváním, které přišlo na 
základě úspěchů dětského Kohútku na mezinárodním festivalu  
v německém Erfurtu. A pozvání bylo s nadšením přijato. Bylo mi 
jasné, že bude velmi těžké vytvořit reprezentativní program v tak 
krátkém čase a navíc najít nové tanečníky a vytvořit dobrou partu. 
Ale stal se zázrak a potvrdilo se,  že nadšení, elán a chuť doká-
ží divy. Od data výjezdu na Sardinii se vlastně začaly psát nové 
kohútkovské dějiny, kdy se z dětského folklorního souboru stal 
soubor mladých lidí a společnými silami to dotáhli až k padesát-
ce. Je krásné, že našli zázemí i v malém Kohútku, takže se velký  
Kohútek o svou budoucnost nemusí bát.

Milí Kohútci ze všech generací i vy současní, ať je vám furt do zpě-
vu aj do tanca! Je mi velmi líto, že nemohu slavit s vámi a připíjím 
vám z nemocnice na Františku v Praze. Ať láska k folklóru provází 
celý váš život a přináší vám radost!

Vaše Helena

foto: Radek Pavlíček
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Nové volitelné předměty na ZŠ Bánov

Česká školní inspekce v ZŠ Bánov 

Pro školní rok 2023/2024 jsme na naší škole rozšířili nabídku po-
vinně volitelných předmětů - po několika letech se obnovil Semi-
nář a praktikum z chemie a Etická výchova. Nově jsme nabídli Li-
terární seminář. Všechny povinně volitelné předměty včetně těch 
nově zařazených, umožňují našim žákům hlouběji rozvíjet jejich 
silné stránky, prohloubit znalosti, dovednosti a podpořit tak jejich 
profesní orientaci.

Předmět „SPCH – Seminář a praktikum z chemie“ je nyní obsazen 
žáky z osmých tříd a pomáhá jim seznámit se blíže s touto pro ně 
novou přírodní vědou. Žáci se seznamují s laboratorním nádobím, 
učí se vážit, sestavit jednoduchou aparaturu, připravit roztoky 
a spočítat jejich koncentraci, pracovat s ohněm, měřit požado-
vané údaje, vést laboratorní protokol, vyhodnocovat výsledky, 
případně hledat vlastní chyby a poučit se z nich. Je to předmět, 
který ověřuje jejich šikovnost, přesnost a trpělivost. Mládežníci se 
mohou těšit také na řadu her a v plánu je i jednoduchá destilace, 
na kterou se všichni těší (produkty samozřejmě zneškodníme!)

Krátké info z dalších nově otevřených volitelných předmětů nabíd-
neme zase příště.

Mgr. Veronika Gregárková, zástupkyně ředitele

 – Obohacující oboustranně přínosná spolupráce školy se zájmo-
vými organizacemi v obci a jejím okolí včetně dlouhodobé meziná-
rodní spolupráce se základní školou na Slovensku. 

– Škola prostřednictvím školního klubu poskytuje pestrou nabídku 
zájmových útvarů a aktivit umožňujících všestranný rozvoj osob-

Každoročně si žáci sedmých, osmých a devátých tříd 
k povinným předmětům volí další předměty. 

Ani jsme se nestačili v novém školním roce pořádně 
rozkoukat a už se k nám do školy nahlásila na kontrolu 
Česká školní inspekce, 12. – 16. 10. 2023. Jednalo se 
o pravidelnou návštěvu, která se opakuje vždy po šesti 
– sedmi letech.

nosti a dovedností žáků ve spolupráci se zřizovatelem a se zájmo-
vými organizacemi v obci a jejím okolí.

 – Aktivní spolupráce všech členů pedagogického týmu má pozitiv-
ní vliv na kvalitu poskytovaného vzdělávání. 

– Kompetence žáků v oblasti rozvoje sociálních a osobnostních 
hodnot jsou na výborné úrovni. 

Celá inspekční zpráva je k nahlédnutí na webu školy v části DO-
KUMENTY. 

Děkuji ještě jednou kolegyním, kolegům a zaměstnancům školy, 
že odvádí kvalitní a profesionální výkony.

Mgr. Vlastimil Ondra, ředitel školy

Fotky – SPCH žáci 8. A a 8. B, laboratorní úkol 
– kapalinové věže a příprava roztoků o různých hustotách
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Kam po základní škole 
aneb profesní volba deváťáků

Mají se rozhodnout, na jakou střední školu půjdou studovat. Volbě 
povolání se věnujeme intenzivně. Právě teď na podzim je období, 
kdy se „otevírají dveře“ středních škol. Žáci se tak mohou sezná-
mit se středoškolským školním prostředím, s nabízenými obory  
a s dovednostmi i znalostmi, které můžou v určitých oborech zís-
kat. Naše škola zajistila deváťákům návštěvu Střední průmyslové 
školy a Obchodní akademie v Uherském Brodě a zájemci (včetně 
páťáků) o studium na gymnáziu se zúčastnili projektového dne 
„Jeden den středoškolákem“ pořádaného na Gymnáziu J. A. Ko-
menského v Uherském Brodě. 

V rámci osvěty před výběrem střední školy a budoucí profese na-
vštívili žáci devátého ročníku tradiční Technický jarmark, jehož 

Jako každý rok, tak i letos, stojí žáci 9. ročníků před 
těžkým a zodpovědným úkolem. 

cílem je přiblížit žákům reálné pracovní prostředí a seznámit je se 
špičkovými technologiemi a se zajímavými možnostmi pracovního 
uplatnění ve firmách našeho regionu. Tento rok nám organizátoři 
nabídli prohlídku podniků: Česká zbrojovka a.s. v Uherském Bro-
dě a Moravia Cans v Bojkovicích.

Pro vážné zájemce o studium zdravotnických oborů jsme zajistili 
návštěvu Uherskohradišťské nemocnice, kde mohli nahlédnout 
do provozu některých oddělení a zjistit více o tomto specifickém a 
zároveň atraktivním pracovním prostředí. 

Přejeme všem našim žákům hodně štěstí při volbě střední školy 
a budoucího povolání s nadějí, že cesta, kterou si zvolí, je bude 
naplňovat a bavit.

Mgr. Veronika Gregárková, zástupkyně ředitele
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Okénko do 
Mateřské školy
Děti z mateřské školy prožívaly podzimní období zvese-
la a s radostí se zapojovaly do všech aktivit. Ze společ-
ných akcí všech tříd vzpomeneme tentokrát dvě. 

„Uspávání ježečků“ na školní zahradě proběhlo za účasti rodičů. Po 
krátkém programu, při kterém jsme písničkami a básničkami uspali 
třídní ježky, děti plnily různé úkoly v okolí mateřské školy. Kouzelný 
na celé akci byl nakonec pohled na děti odcházející s rozsvícenými 
lampionky večerním Bánovem ke svým domovům. 
 „Školní drakiáda“ proběhla letos také na školní zahradě a stala se 
krásnou přehlídkou veselých draků, které si děti samy vyrobily.
Pro potěšení všech přikládáme několik fotografií.

kolektiv MŠ Bánov
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Národní den 
Rumunska
Začátkem listopadu k nám dorazila z Velvyslanectví 
Rumunska v Praze pozvánka na recepci k příležitosti 
Národního dne Rumunska.

Pozvánka chodí každoročně, ovšem málokdy se termín nekry-
je s jinou akcí v obci. Tentokrát jsem se rozhodl pozvání při-
jmout, abych se mohl setkat se zástupci ambasády a poděkovat 
za jejich letitou a pravidelnou účast na našich pietních aktech  
k výročí osvobození obce rumunskou armádou. Akce se konala  
v Kaunickém paláci nedaleko Václavského náměstí. Na recepci 
jsem dorazil s malým předstihem, abych měl prostor k předání 
daru a pozdravení zástupců ambasády. Hned v předsálí mě srdečně 
přivítal ministerský poradce a vedoucí diplomatické mise pan Va-
lerica Bojian společně se zástupcem vojenského atašé Georgianem 
Nedelcu, kteří již byli v Bánově dvakrát. Pánové mě představili 
její excelenci velvyslankyni Antoanetě Barta, která hned v úvodu 
poděkovala za naši péči o památku a pomník padlých rumunských 

 
 
 

 
 

On the occasion of the National Day of Romania 
The Ambassador of Romania, H.E. Mrs. Antoaneta Barta and Mr. Bogdan Barta 

request the pleasure of the company of 
                                                        

                                                                              MMrr..  MMaarreekk  MMaahhddaall  
 

at a reception and a short musical performance  
by the Quartet Intermezzo of the Faculty of Music, Transylvania University Braşov 

  
oonn  WWeeddnneessddaayy,,  NNoovveemmbbeerr  2299,,  22002233,,  aatt  1188..0000  hhoouurrss  

 
 
 
Venue: Kaunický Palác         RSVP until November 22th, 2023 
Panská 890/7, 110 00         Tel: 257 534 210 
Nove Mesto, Prague         E-mail: praga@mae.ro   
     
                  
                      
 

This invitation is non-transferable and must be presented at the entrance. 

vojáků v Bánově, a za pravidelné pořádání setkání k připomenutí 
osvobození Bánova. Za obec jsem poděkoval za pravidelnou účast 
zástupců velvyslanectví na našich vzpomínkových akcích a sdělil, 
že si jejich účasti velmi vážíme a budeme moc rádi, když bude naše 
setkávání pokračovat nadále, a také že rádi přivítáme v Bánově  
i její excelenci velvyslankyni. Předal jsem také drobný dar - kaze-
tu s láhví slivovice s věnováním paní velvyslankyni a pískovaným 
obecním znakem. Pochválil jsem se, že je slivovice z naší obecní 
pálenice a našich švestek, na což paní velvyslankyně s úsměvem 
řekla, že o naší slivovici už slyšela. Během pár minut se sál napl-
nil a dorazilo téměř 200 hostů. Po proslovu paní velvyslankyně 
následoval projev náměstka ministra zahraničí ČR Jana Mariana. 
Akce byla doprovázena hudebním kvartetem studentů z Transyl-
vánské univerzity Brasov "Quartet Intermezzo of the Faculty of 
Music, Transylvania University Braşov". Zazněly hymny Rumun-
ska, Česka i Evropské unie a následně smyčce s klavírem dopro-
vázely celý průběh recepce. Připravena byla ochutnávka rumun-
ských vín a bohatý raut. Na doporučení pana ministerského rady, 
jsem ochutnal i rumunský národní pokrm "sarmale" - zelné listy 
plněné kořeněnou směsí mletého masa a rýže. Jsem rád, že jsem 
se za obec mohl tohoto setkání zúčastnit a věřím, že i zástupci 
Velvyslanectví Rumunska vnímali moji návštěvu jako projev úcty 
ke vzájemné spolupráci. 

Marek Mahdal, starosta

foto: Velvyslanectvi Rumunska v ČR



Advent a Vánoce 2023
v kostele sv. Martina v Bánově
• Příležitost k předvánoční svátosti smíření bude v sobotu 
 16. 12. 2023 odpoledne v kostele sv. Martina v Bánově. 

• Betlém ze slámy u fary bude otevřen pro veřejnost od 
 25. 12. 2023 do 2. 1. 2024 denně od 8:00 do 20:00 hod. 
 Na Štědrý den 24. 12. bude otevřen po bohoslužbě od 
 cca 15:30 hod. 

• Kostel sv. Martina bude otevřen k návštěvě Betléma 25. 
 a 26. 12. 2023 v době 14:30 – 16:00 hod. 

• Vánoční zpívání místních souborů bude ve středu 27. prosince 
 v 16:00 hod. v kostele sv. Martina v Bánově

• Živý Betlém bude v pátek 29. prosince 2023 v Bystřici pod 
 Lopeníkem. Začne v 14:30 hod. před Obecním úřadem. 

• Tříkrálová sbírka bude v naší obci v sobotu 6. ledna 2024 
 dopoledne. 

• Farní ples bude v sobotu 13. ledna 2024 v KD v Bystřici 
 pod Lopeníkem. 

P. Jiří Putala, farář 

Vánoční bohoslužby v kostele sv. Martina Bánově 

Neděle 24. 12. 2023 
Štědrý den

14:30
Vánoční bohoslužba pro rodiny s dětmi a seniory. 
Po bohoslužbě otevření Betléma ze slámy u fary.
Pozn. Děti, vezměte si prosím zvoneček.

22:30 „Půlnoční mše svatá“

Pondělí 25. 12. 2023
Boží Hod vánoční 

10:30 Bohoslužba ze Slavnosti Narození Páně

Úterý 26. 12. 2023 
Svátek sv. Štěpána

10:30 Bohoslužba ze svátku sv. Štěpána

Neděle 31. 12. 2023
Silvestr

17:30 Bohoslužba na závěr občanského roku

Pondělí 1. 1. 2024
Nový rok

18:00 Bohoslužba ze svátku Matky Boží P. Marie

Radostné prožití svátků
Ježíšova narození a vše dobré
v Novém roce 2024 

přeje
P. Jiří Putala,
farář 



Milé studentky a studenti, 

absolventky a absolventi.

Děkujeme Vám, společně s celým týmem Fakulty 

veřejnosprávních a ekonomických studií v Uherském 

Hradišti, Vysoké školy Jagiellońské v Toruni za příjemně 

strávené chvíle v akademickém roce 2023.

Naše Fakulta v Uherském Hradišti za uplynulých 7 let 

prošla dynamickým vývojem a dnes jsme hrdými držiteli 18 

akreditací jak na národní úrovni od Ministerstva školství, 

mládeže a tělovýchovy, tak disponujeme mezinárodními 

akreditacemi zejména v oblasti manažerského vzdělávání. 

Za mě osobně bych Vám doporučil ke studiu zejména 

program Oceňování nemovitostí, který patří mezi velmi 

prakticky a profesně orientované studijní programy a vede 

k získání vázané živnosti „Oceňování majetku pro věci 

nemovité“.

A také nelze nezmínit bakalářský a magisterský studijní 

program Včelařství, ve kterém přednáší špičkoví odborníci 

z praxe a skutečně se jedná o náš srdeční studijní program, 

o který pečujeme s velkou láskou.

Těším se na opětovné setkání s Vámi v novém semestru, 

Oldřich Hájek

děkan FVES

KONTAKTY

Fakulta veřejnosprávních a ekonomických studií v Uherském Hradišti 

Vysoká škola Jagiellońská v Toruni. 

Města Mayen 1536, 686 01 Uherské Hradiště

Tel.: +420 775 475 742, E-mail: studium@fves.eu, www.fves.eu

doc. RNDr. PhDr. Oldřich HÁJEK, Ph.D., MBA

Ekonom a včelař

www.facebook.com/oldrichhajekekonom

www.jagiello.cz

F      U H
VYSOKÁ ŠKOLA JAGIELLOŃSKÁ V TORUNI

BAKALÁŘ

DPS UČITELSTVÍ

MAGISTR

OCEŇOVÁNÍ NEMOVITOSTÍ

MBA

SPECIÁLNÍ PEDAGOGIKA

180x131-a

8. listopadu 2023 14:36:45

Obecní zabíjačka

foto: Marek Mahdal
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Poutní Zájezd Farnosti  
13. - 15. 10. 2023 Za Kostely Vysočiny A Jižních Čech

V naší vlasti existuje celá řada míst, jejichž staletá 
poutní tradice se nyní oživuje. Naše předky vedla na 
tato místa touha přiblížit se k Bohu, vyprosit si u něj 
pomoc a útěchu, či vyjádřit mu svou vděčnost. Může-
me obdivovat umělecké skvosty, kterými poutní místa 
bezesporu jsou.

Pro program letošní třídenní farní pouti jsme zvolili kostely Vy-
sočiny a Jižních Čech. Každé místo zcela výjimečné - památka 
UNESCO, jediný trojboký oltář v České republice či zmenšená na-
podobenina papežského oltáře u sv. Petra v Římě. Ale v každém 
navštíveném místě se dalo najít místo někde v ústraní, v nádherné 
podzimní přírodě a pohroužit se do osobní modlitby. 

Autobus poutníků z bánovské farnosti i několik „přespolních“ (již 
opakovaně) tentokrát bezpečně a bravurně řídil p. Tomáš Mokrý. 
Patří mu poděkování.

Před šesti lety směřovala naše pouť na místo posledního odpo-
činku sv. Zdislavy do Jablonného v Podještědí. Letos jsme jako 
první navštívené místo zvolili Křižanov, její rodiště. V kostele sv. 
Václava nás ochotný P. Josef Pohanka seznámil s historií kostela, 
přiblížil život sv. Zdislavy, patronky rodin. K její soše jsme položili 
květiny a stejně jako v krátké pobožnosti jsme ji prosili o ochranu 
našich rodin. Na náměstí u památníku sv. Zdislavy od ak. socha-
ře Mistra Otmara Olivy jsme pořídili společné foto. Ve Slavkovi-
cích, druhém navštíveném místě, nás už očekával v novodobém 
poutním kostele Božího milosrdenství a sv. Faustýny P. Wojciech. 
Obdivovali jsme nádherné vitráže, uctili relikvie sv. Faustyny, sv. 
Jana Pavla II. a Michala Sopočka. Ve stráni nad kostelem jsme se 
u kamenných boků s reliéfy z nerezové oceli pomodlili křížovou 
cestu. Poté se už naše cesta vydala za hvězdou stoupající k ne-
besům. Hvězdicová stavba poutního kostela Jana Nepomuckého 
na Zelené hoře je památka zapsána do Seznamu světového dědic-
tví UNESCO. Samotný kostel je protkán symbolikou číslovky pět, 
která vychází z legendy o Janu Nepomuckém. Půdorys kostela je 

ve tvaru pěticípé hvězdy, kostel má pět východů, pět oltářních 
výklenků, dvakrát pět kaplí kolem centrálního prostoru, na hlav-
ním oltáři je pět hvězd a pět andělů. Jedná se o symboliku pěti ran 
Kristových, ale také pěti písmen v latinském slově „tacui“ (ml-
čel jsem) a především pěti hvězd ve svatozáři mučedníka, které 
se podle legendy objevily ve Vltavě. V tomto klenotu nám kro-
mě výkladu a prohlídky umožnil i sloužení naší vlastní mše svaté 
ochotný pan kastelán Ondřej. Ze Zelené hory už nebylo daleko do 
Žďáru nad Sázavou, kde jsme byli ubytováni. Po sobotní snídani 
jsme jízdou krásnou podzimní Vysočinou přijeli na nejvyšší vrchol 
Pelhřimovska na vrch Křemešník(765m). Komentovaná prohlíd-
ka zahrnovala kostel Nejsvětější Trojice a kapli Korunovace Panny 
Marie. Během prohlídky jsme obdivovali trojboký oltář, relikviář 
repliky Svatováclavské koruny a zrestaurované fresky z 18. století. 
Trojboký oltář je jediný v České republice a jedním z mála i ve svě-
tě. Dominantní obraz znázorňuje propojení Svaté Trojice. Všechny 
tři osoby spojuje láska, což znázorňuje velké srdce.

Národní kulturní památkou je mariánské poutní místo Klokoty.

V kostele Nanebevzetí Panny Marie jsme po výkladu obdivovali 
nádherný hlavní oltář ze zlaceného stříbra a obraz P. Marie Klo-
kotské. Následovala naše vlastní mše svatá. Po ní nás čekalo 
milé setkání s Maruškou Beďačovou (dcerou bánovjanky Marie 
Borákové), která náhodou z Prahy zavítala do Klokot. Plni doj-
mů jsme směřovali k poslednímu navštívenému místu sobotního 
dne – poutního místa Lomec poblíž Vodňan (Lomeček). Ochotná 
sestřička Emanuela nám přiblížila nejen historii tohoto mariánské-
ho poutního místa, ale seznámila nás také s životem lomeckých 
františkánek. U hlavního vyřezávaného oltáře – napodobení oltáře  
v bazilice sv. Petra v Římě - se svatostánkem, je v zasklené 
schránce malá soška Panny Marie. Uctili jsme ji mariánskou po-
božností. Ve Vodňanech nás srdečně uvítal přívětivý majitel ho-
telu, kde jsme měli večeři, nocleh i nedělní snídani. Jak uslyšel 
slovácké nářečí, byl potěšen, jeho matka pochází ze Strání. Za slu-
nečného počasí jsme přijeli na Dobrou Vodu. Poutní kostel Panny 
Marie Těšitelky prošel v l. 2011-2015 rozsáhlou rekonstrukcí. A tak 
nás přivítal a zazářil v celé kráse. Po příchodu do interiéru si člověk 
připadal jako v nebi. Vše ještě víc umocnila obdivuhodná sloven-
ská sestřička „anděl“ Lioba. Ta nás nejen seznámila s „jihočeskými 
Lurdami“,ale také hrála na varhany při sloužení nezapomenutelné 
naší mše svaté. Nabrali jsme léčivou vodu a směřovali k závěru 
naší pouti – Kostelnímu Vydří. V poutním kostele P. Marie Kar-
melské se nás ochotně ujal P.Jaroslav z Dačic. Po výkladu a pro-
hlídce jsme celou naši farní pouť zakončili mariánskou pobožností. 
Za zdárný průběh a šťastný návrat jsme poděkovali při nedělní mší 
svaté v Bánově. Velký dík patří P. J. Putalovi za duchovní dopro-
vod a organizaci, starostům p. Marku Mahdalovi, p. Václavu Bu-
jáčkovi a p. Martinu Gavendovi za propagační materiály a všem, 
kdo se přičinili o zdar celé letošní farní poutě. 

Závěrem jen slova, nacházející se na kameni u kostela v Dobré 
Vodě. Stojí tam velmi příhodný nápis Tady a teď. „Místo, které 
Vám umožňuje se setkat, zůstat na chvíli stát, zastavit se...a říci, 
mám Tě rád nebo odpouštím Ti. Je to chvíle, ve které si můžete 
uvědomit jedinečnost okamžiku v krásné přírodě“.

Text: Marie Pavlíčková  
Foto: Jan Velecký  
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K TANCI A POSLECHU ZAHRAJE:
Dechová hudba Stříbrňanka
Hudební skupina Křídla

PŘEDPRODEJ VSTUPENEK:
Radim Hnilička, tel. 603 871 679
vstupné 200,- Kč

MŮŽETE SE TĚŠIT NA:
Zvěřinové speciality
Bohatou tombolu

XVII. ročník plesu sv. Huberta
Spolek myslivců Bánov vás srdečně zve na

sobota 20. ledna 2024 v 19.30 hod.
sportovní hala v Bánově
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Hlavní hon
V sobotu 18. 11. 2023, den po státním svátku jsme si 
zorganizovali jednu z našich hlavních akcí roku, kterou 
je HLAVNÍ HON.

Oproti loňsku k nám nebylo počasí moc vlídné, foukal nám čers-
tvý větřík, sem tam zapršelo, ale jinak procházka byla velmi svěží. 
Zvěře bylo mnoho, bohužel nám Diana se svatým Hubertem nepřáli 
a nepodařilo se nám nic ulovit. Nedá se nic dělat, aspoň jsme se 
pěkně vyvětrali. Jak už bývá zvykem, po hlavním honu následuje 
POSLEDNÍ LEČ, která proběhla v restauraci U Koníka. Tímto dě-

K TANCI A POSLECHU ZAHRAJE:
Dechová hudba Stříbrňanka
Hudební skupina Křídla

PŘEDPRODEJ VSTUPENEK:
Radim Hnilička, tel. 603 871 679
vstupné 200,- Kč

MŮŽETE SE TĚŠIT NA:
Zvěřinové speciality
Bohatou tombolu

XVII. ročník plesu sv. Huberta
Spolek myslivců Bánov vás srdečně zve na

sobota 20. ledna 2024 v 19.30 hod.
sportovní hala v Bánově

kujeme panu Polanskému za přípravu pohoštění. Poslední leč je 
i takovým poděkováním našim drahým polovičkám za jejich podpo-
ru v naši myslivecké činnosti.
Již teď bychom vás chtěli srdečně pozvat na Myslivecký ples, který 
proběhne 22. 1. 2024. K poslechu a tanci zahraje Stříbrňanka spo-
lečně se skupinou Křídla. A jako každoročně i letos vás čeká bohatá 
tombola a příjemná zábava.
Všem spoluobčanům přejeme příjemné a klidné prožití svátků Vá-
nočních a do nového roku hlavně zdraví, klid a pohodu.

myslivci Bánov
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Sociálně terapeutická dílna NADĚJE

Poslední letošní
Malovaný kraj

Druhá polovina letošního roku se pomalu chýlí ke konci 
a my pro vás máme krátké ohlédnutí za nejzajímavěj-
šími událostmi v Sociálně terapeutické dílně NADĚJE  
v Uherském Hradišti.

Upozorněme z tohoto dvouměsíčníku zaměřeného na 
region Slovácko pouze na články týkající se Uherskob-
rodska a Kopanic.

V srpnu oslavila NADĚJE v Otrokovicích výročí 30 let poskytování 
pomoci lidem s mentálním a kombinovaným postižením. Při této 
příležitosti se konal Běh NADĚJE, kde jste mohli najít i prodejní stá-
nek s výrobky z naší dílny. 
V září se uskutečnilo již tradiční setkání s klienty, které jsme tento-
krát pojali jako „Černobílou párty“. Jak klienti, tak i pracovnice přišli 
oblečeni v černobílé barevné kombinaci. Jako občerstvení se mj. 
podávaly lahůdkové chlebíčky, na jejichž přípravě se podíleli sami 
klienti. Nechyběla ani hudba, při které si všichni s radostí zatančili. 
S podzimem a blížícími se Vánocemi u nás ožila zejména dřevařská 
dílna, kde se z dřevěných lamel pilně vyrábí nejrůznější dekorace, 
jako např. zápichy do květináčů a truhlíků, svícny, lucerny a věneč-
ky. Nezahálí se ale ani v ostatních dílnách – navlékáme náramky, 
růžence a andílky z korálků, dekorujeme nákupní tašky, vyrábíme 
voňavá mýdla a pleteme koberce. 
Vyrábění něčeho, potažmo práce, je významným faktorem v ži-
votě každého člověka, protože pozitivně stimuluje psychiku – při-
náší pocit uspokojení, užitečnosti a seberealizace. Toho jsme si  
v sociálně terapeutické dílně velmi dobře vědomi, a proto se sna-
žíme naše klienty podpořit v jejich úsilí při získávání, rozvíjení a 
udržování pracovních návyků a dovedností. V naší činnosti bychom 
ovšem nemohli pokračovat bez podpory našich příznivců a donáto-
rů, ke kterým patří i obec Bánov, za což jí z celého srdce děkujeme.

Mgr. Ludmila Jurenová
Sociální pracovník

Dozvíte se, jak se v minulosti v Hluku prodávaly vykrmené husy  
i jak ve Vlčnově před pár desítkami let probíhala zabíjačka. Přečtete 
si ukázku kopaničářského nářečí obsaženého v knize Trampoty ujca 
Vraňáčka, jejímž autorem je M. K. Robuš, a na stejné stránce rov-
něž medailon tohoto dnes již zapomenutého literáta. K Janu Amosu 
Komenskému odkazuje píseň Spi, mé milé poupě – v dalším díle 
seriálu Zajímavosti slováckých písní zjistíte, zda by mohla mít tyto 
kořeny. V jiném cyklu, a sice Dětské cimbálové muziky jihovýchod-
ní Moravy, je prezentována CM Základní umělecké školy Uherský 
Brod. Na závěrečné straně obálky dostala prostor fotografie památ-
ného stromu – buku u zámečku ve Strání a v rubrice Zrcadlo míst-
ního a regionálního tisku je zmíněno něco z obsahu třetího letošního 
čísla Bánovského zpravodaje.
O článcích z jiných oblastí Slovácka se můžete dozvědět kupř. na 
webových stránkách časopisu – www.malovanykraj.cz.

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT
Ušetřete náklady za energie

Dostanete až 240 tisíc korun a zrenovujete svůj dům rychle a jednoduše.

Co lze podpořit?

Snadno realizovatelná a časově nenáročná 
opatření menšího rozsahu.

▪ Zateplení fasády
▪ Zateplení střechy, podlahy nebo stropu
▪ Výměna oken a vchodových dveří
▪ Solární systémy na ohřev vody

Kdo může žádat?

Vlastníci nebo spoluvlastníci rodinných domů 
či trvale obývaných rekreačních objektů.

Na koho se obrátit?

MAS Východní Slovácko, z.s.
Suchá Loz 72, 687 53 (1. patro)
www.masvychodnislovacko.cz

▪ Pavel Rada (605 820 358; 
radapavel@email.cz)

▪ Milan Bauka (604 164 264; 
milanbauka@seznam.cz)

▪ Vojtěch Surmař (606 863 992; 
vychodnislovacko@gmail.com)

Upozornění

Na příspěvek máte nárok, pokud všichni 
členové vaší domácnosti pobírají starobní 
důchod nebo invalidní důchod 3. stupně nebo 
v období mezi 12. zářím 2022 a datem podáním 
žádosti pobírali příspěvek na bydlení.

Žádat je možné do 31. 12. 2024.
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Klub “anglických” dam 
Milí čtenáři, 

dovolte, abych vám umožnila nahlédnout pod pokličku 
velkého hrnce, ve kterém již pár měsíců “vaříme směs” 
anglického jazyka, a mohu hrdě prohlásit, že zúčast-
něné dámy s perfektním soustředěním tvoří sehraný 
tým, v němž se navzájem doplňují a jejich nadšení pro 
učení je naprosto úžasné.

Schází se od února každé čtvrteční dopoledne v suterénu Obecní-
ho úřadu, kde se věnují studiu angličtiny na mírně pokročilé úrovni  
a trénují tak svoje mozkové závity při neustálé konverzi z jednoho 
jazyka do druhého. Jsem z této sešlosti opravdu nadšená, protože 
dámy jsou vždy skvěle naladěné, mají ohromnou sebemotivaci,  
a hlavně si chtějí udržet čistou mysl, k čemuž studium cizího jazy-
ka bez pochyb napomáhá.   

Přiblížím vám tímto, jak funguje docela složitá cesta pochopení 
výrazu, který nám v cizím jazyce nedává vůbec smysl. Vezměme 
si např. český výraz “kniha”, pod kterým se nám v mysli, chcete-li 
mozku, promítne obraz popsaného papíru v nějakém obalu, který 
následně naše mysl zamění na výraz v angličtině “book”, pokud 
jej samozřejmě zná.  Pokud nezná, vyhledá ve slovníku, a navíc 
musí vyslat signál ústům, aby slovo správně vyslovila. A to se týká 
pouze jednoho slovíčka. Představte si pak celou větu a jazykový 
komplex v podobě konverzace. Takovéto zdánlivě jednoduché 
procesy pak po vytrvalém tréninku probíhají velmi rychle a stávají 
se pro naši mysl přirozenými, a tímto ji udržují ve výborné vitální 
kondici, čímž podotýkám, jak je studium cizího jazyka, potažmo 
jakékoliv jiné studium, důležité. A proto tímto apeluji na nejen 
další dámy, ale i pány, aby se k nám přidali a rozšířili náš 
klub o studenty 55+, kteří si chtějí udržet svoji mysl zdra-
vou a svěží. Scházíme se každý čtvrtek od 9 do 10 hod.  

Dámy se dostaly k již výše jmenovanému vaření, a to doslova, 
protože náplní jedné z lekcí bylo porozumění receptu na “muffins” 
- muffinky. Níže si i vy, milí čtenáři, můžete vyřešit doplňovačku 
v podobě jednoduchého receptu, tentokrát na vánoční perníkové 
muffinky/Christmas gingerbread muffins a naučit se tak pár ang-
lických výrazů. Přeji vám dobrou zábavu a dobrou chuť.

Doplňte zpřeházené výrazy u množství ingrediencí receptu 
a níže v jeho postupu doplňte anglická a česká slůvka  
z výběru.

400 g of ................. granulated sugar/cukr krystal  

2 tablespoons of …...... baking powder/prášek do pečiva 

1 …....................... cocoa/kakao 

2 tablespoons of …...... semi-coarse wheat flour/ 
    polohrubá mouka 

250 g of ….............. oil/olej 

250 ml of …............. jam/marmeláda  

1 …...................... gingerbread spice/perníkové koření 

100 ml of …............. milk/mléko 

fiiling: any …............ you like  
    egg/vejce 

    

FILL/NAPLNIT    MIX UP/PROMÍCHAT

PUT/DÁT    CHECK/KONTROLOVAT

ADD/PŘIDAT    COVER/ZAKRÝT

MIX/(S)MÍCHAT  BAKE/PÉCI

1. …..... the baking powder with flour. …....... all the other  
 ingredients and …....... them well. 
 ( …..... prášek do pečiva s moukou. …....... ostatní  
 ingredience a dobře je …...............) 

 2. …....…. the muffin cups with the dough up to 1/3 and 
 …......a spoon of jam on it. …....... it with the dough again  
 to reach 2/3 of the cup.  

 (…........ košíčky na muffinky těstem do 1/3 a …......  
 na něj lžíci marmelády. …........ ji opět těstem,  
 aby dosahovalo 2/3 košíčku.)  

3. …....... the muffins in the oven at 180 °C about 20 minutes.  
 …........ the muffins if they are done with a  skewer. It must  
 be dry after taking it out. 

 (…........ muffinky v troubě při 180 °C asi 20 minut.  
 ….......muffinky, zda jsou hotové, špejlí. Musí být po 
 vytažení suchá. 

Enjoy it! 

Merry Christmas and a Happy New Year to you all, from 
Pavla Vystrčilová

které se budou konat 
v sobotu 10. února 2024 od 20:00 hodin 
ve Sportovní hale v Bánově

K tanci a poslechu zahraje
Kapela Tabák (Kabát revival) 
a DJ Mathess a DJ Dark

Vstupné 150,- Kč
Vstupenky jsou slosovatelné!
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v sobotu 10. února 2024 od 20:00 hodin 
ve Sportovní hale v Bánově

K tanci a poslechu zahraje
Kapela Tabák (Kabát revival) 
a DJ Mathess a DJ Dark

Vstupné 150,- Kč
Vstupenky jsou slosovatelné!

skákací hrady, atrakce pro děti,
animátorka Anetka Janovská

neděle 11. 2. 2024 od 15:00
Sportovní hala bánov

od 12:00 u vodní nádrže u Šumáku
podává se čaj a svařák

za mokrého počasí bude akce na pálenici 

případná změna bude zveřejněna

Silvestrovské
 opékání
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Život s vírou v době „od Serényi k Serényi“
„Moravané raného novověku, stejně jako jejich vrstev-
níci kdekoli jinde v Evropě, jsou lidmi, kteří chápou ná-
boženství jako nutnou součást svého života a vyžadu-
jí, aby jejich náboženská potřeba, …, byla naplněna  
a uspokojena.“

A to, jak návštěvou bohoslužeb, přijímáním svátostí, tak i zkuše-
nostmi se zázraky.

Bohoslužby
V 50. letech 17. století působili v Bánovské farnosti, jako du-
chovní správci, faráři z Uherského Brodu. O jednom konkrétním, 
jménem Gabriel Medek, magistru svobodných umění a bakaláři 
teologie, se dozvídáme v rámci malé drobné „pikantérie“, která 
ovlivňovala slavení bánovských bohoslužeb.

Na jaře roku 1654 způsobil farář Medek v Uherském Brodě „ve-
řejné pohoršení, když se zapletl se ženou a nedokázal se jí vzdát, 
…, tak i zanedbáváním bohoslužeb. … Když (z těchto důvodů) 
nemohl zůstat v Uherském Brodě, odebral se do Bánova. Tam opět 
zanedbával bohoslužby, třeba i během velikonočních svátků (veli-
konoční neděle tehdy vycházela na 5. dubna) a stále si vydržoval 
‚seine garstige Köchen‘ - svoji ošklivou kuchařku.“ Navíc byl později 
spatřen „že se koupe v horké lázni u Strážnice v jedné vaně spolu  
s nestydatou ženou“. Když mu to uherskobrodský pan hrabě Kou-
nic nechtěl trpět, dal na radu světlovského / bojkovického pana 
hraběte Serényiho (který také zastupoval nepřítomného patrona 
bánovské farnosti) a začátkem května 1654 prchnul za hranice, 
do Uher.

Svátosti
Víra se projevovala i přijímáním svátostí. O jejich přijímání se nej-
častěji dozvídáme v souvislosti se závěrem života, a to z matrik 
zemřelých. V důsledku nájezdu Tökölyho vojáků na uherskob-
rodsko v červenci 1683 ukončil v život Bánovjan Jakub. Ovšem, 
výjimečně v Uherském Hradišti. Jak nám to ve farní latinsky psa-
né matrice zemřelých, o měsíc později zaznamenal uherskohra-
dišťský děkan. A to následovně: „13. Aug. - In Civitate - Jacobus 
rusticus Banoviensis, … “. Česky: „(v pátek) 13. srpna (1683) –  
v městě (Uherské Hradiště) – Jakub, zemědělec bánovský, prchající 
před rebely vtrhnuvšími do Uherského Brodu, dosud nezraněný, zde 
před městem byl za noci kýmsi z městských stráží jakousi náhodou 
hozen do trávy a zraněn, načež zemřel. Když předtím přijal svátosti 
pokání, eucharistické přijímání i posledního pomazání a byl pohřben 
na hradišťském hřbitově (nacházejícím se u uherskohradišťského 
františkánského kostela).“

Jméno Jakub se vyskytuje v souvislosti s příjmením Adam. V soud-
ním spisu o mýtu bánovském, datovaném 28. prosincem 1637, 
se jako jeden ze svědků uvádí sedmdesátiletý „Giržik Adamůw  
w Letech bliž 70“. Nejspíše bydlel na půllánovém domě, který stá-
val na místě nynějších domů č. 112 a 113, Ten je však k letům 1668 
a 1671 uváděny jako opuštěný dům „Adamovský“. (Následně jej 
mezi roky 1671 až 1674 osídlil Martin Mikulíček s rodinou.) 

Výše zmiňovaný Jakub může být nejspíše Jiříkův potomek. K roku 
1663 je na hoštáčním domě (nacházející se v místě nynějšího 
domu č. 59) uváděný majitel „Jakúb Adamicžka“, psaný i obráce-
ně jako „Adam Jakob“. Avšak, k roku 1686 byl i tento dům „Jacoba 
Adama des.(ertus)“, česky opuštěný.

Zázračné uzdravení
Mezi léty 1671 až 1674 osídlil opuštěný čtvrtlánový dům (nacházející 
se na místě nynějšího domu č. 128) „Lukáš a Dorotea Kučeříkovi“.  Prosba o pomoc. Výřez z ilustrace malíře Zdeňka Buriana.

Cestování vozem. (Výřez z mědirytiny znázorňující uherský hrad Bytča od Justuse van den 
Nypoort uvedená v knize Antona Ernesta Buckharda von Birckenstein z roku 1686.)
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K roku 1686 je na tomto místě uvedena pouze manželka „Dora Ku-
čerka“ a k ní 4 synové ve věku 12, 9, 6 a 4 let. Tzn. narodili se v le-
tech 1674 až 1682. Poslední z nich, jménem „Paulus“, se konkrétně 
narodil ve čtvrtek 15. října 1682. A o tři dny později, v neděli 18. 
října, byl pokřtěný. 

Jedním ze tří výše bezejmenných synů byl Jan. Ten měl v neděli 
24. ledna 1700 svatbu. V matrice jsou spolu s paní uvedeni jako 
„Joannes Kutierú filius cui Susanna filia Paulí Kuricža“. V sobotu, 
doby adventní, 11. prosince 1700 se jim narodil stejnojmenný syn 
„Joannes“, který byl v pondělí 13. prosince, o svátku sv. Lucie, po-
křtěný. Bohužel, následující pondělí 20. prosince 1700, ve věku „2. 
septimanis (druhého týdne)“, jim jejich syn „filig Joannes Joanni Ku-
tierzyk“, zemřel. Pochovaný byl nazítří, 21. prosince. Ovšem napře-
srok, během doby postní, v pondělí 12. března 1703, se jim narodila 
dcera „Anna“. V úterý 13. března byla pokřtěná.

Nejspíše k této Anně se vztahuje následující zpráva o jejím zázrač-
ném uzdravení v poutním místě Provodově. V neděli 3. července 
1735 ji na faře v Pozlovicích (u Luhačovic, pod kterou Provodov 
spadal) vyslechl a zaznamenal místní farář. A to následovně: „Anna 
Kučeřiková, devětadvacetiletá dcera Jana Kučeřika z Bánova, na 
panství uherskobrodském, měla před třemi lety na nohou takové bo-
lačky a trpěla tak velké bolesti, že devět týdnů nemohla spáti. Stalo 
se, že bez jejího vědomí, kdosi zanesl její šaty k jisté ženské, aby je 
pověrečně zažehnala. Když šaty donesli zpět, nemocná pocítila ještě 
větší bolesti. Potom si poručila od provodovské kaple přinésti džbán 
vody. Trochu se napila a ve zbytku vody koupala nohy. Hned ucítila 
úlevu. Po několika týdnech se dala dovézti na zázračné místo u Pro-
vodova. S vozu ji museli snésti na rukou. Zde se zdržela přes noc. 
Když se umyla ve vodě u pramene, bolesti se ztrácely, až nemoc úplně 
pozbyla. Žádnou medicínu proti své nemocí nebrala. To chce odpři-
sáhnout i umříti.“

I když se na území bánovského panství žádná zázračná voda ne-
vyskytovala, nacházela se na něm voda minerální. (A to do roku 
1630, kdy k Bánovu patřilo i panství nezdenické s centrem v blíz-
kých Nezenicích.) Ve svém díle s názvem „Knijha o Wodách Hogite-
dlných neb Teplicech Morawských“ z roku 1580, ji uvádí Tomáš Jor-
dán z Klausenburku, doktor a zemský lékař, v následujícím textu: 
„Od Brodu Uherského puol Mijle / gest Wes Nezdenice / na Panstwij 
hradu Bánowa / za kteružto Wsý / tolikerýchs honuow wzdalý gest 
Studénka pod Wrchem w místě níjstém / Wssudy wuokol gsau Ro-
lij urodné a Lauky zelené. Studénka neb Woda Studníčná w pařezu 
wnitř prázdném“. O století později, konkrétně roku 1669, tuto (již 
územně nepřesnou) informaci převzal fyzik a lékař Jan Ferdinand 
Hertod z Todtenfeldu ve svém latinsky psaném díle s názvem „Tar-
taro-Mastigis Moraviae Per Quem Rariora“.

Martin Borák
Podklady:

Parma, Tomáš: František kardinál Dietrichstein a jeho vztah k římské kurii. Brno 2011, 
635 s., str. 310.

Moravský zemský archiv Brno, fond G 436, inv. č. 1356, evid.132. (Převzato z: Mitá-
ček, Jiří a kol.: Uherský Brod Město královské. Díl II. Uherský Brod 2022, str. 27 a 28 
- informace k Gabrielu Medkovi.)

Úmrtní matrika Uherské Hradiště. Období 1667–1721 (r. 1683 - str. 55). (Přístupné na: 
http://actapublica.eu.)

Müller, František: Mariánské poutní místo v Provodově. Brno 1947, str. 44-45. (Pří-
stupné na: https://ebadatelna.zlkraj.cz.) 

Jordán z Klausenburku, Tomáš: Knijha o Wodách Hogitedlných neb Teplicech Mora-
wských. Olomouc 1580, str. 267. (Přístupné na: https://dig.vkol.cz/dig/32427/0267x.
htm.)

Hertod z Todtenfeldu, Jan Ferdinand: Tartaro-Mastigis Moraviae Per Quem Rariora. 
Vídeň 1669, str. 104. (Přístupné na: https://books.google.cz/.)

Pomoc nedoslýchavým 
mobil: 608 650 076

pan Vladimír Prokeš ze zdravotních  
důvodů pozastavuje svoji činnost  

do odvolání

PODĚKOVÁNÍ
SDH Suchá Loz děkuje manželům Vrbovým,  

Hanyšovým a Obci Bánov za poskytnutí jedličky,  
která bude zpříjemňovat Vánoční čas  

občanům Suché Loze. 
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AI v Bánově 
– ano či ne?
AI není převrácený verbální projev osla, nýbrž zkratka 
Artificial Intelligence, tedy umělá inteligence, což je 
pojem, který se masově šíří a zajímá pravděpodobně 
více lidí než politika či různé války. Proto si myslím, 
že i my občané střediskové vesničky bychom toto měli 
vzít na vědomí a nějak se s tím popasovat. Dědeček mi 
říkal, když o něčem něco nevíš, napiš o tom článek, 
tak se tím řídím, a tak to prosím berte. I pro mě jsou 
některé údaje šokující.

Počátky AI položil známý britský matematik Alan Thuring, kte-
rý m.j. v roce 1943 prolomil šifrovací kód německého kódovacího 
přístroje Enigma, takže letos uplynulo 80 let. Tyto počátky byly 
takové nesmělé, nicméně v posledním období tento vývoj pokra-
čuje sprinterským tempem, až se to i pro některé významné lidi 
typu Elon Musk... stalo výstrahou a vyzvali ke zpomalení. Byly 
zde různé přístroje typu Menace…, nebo prvopočátky samořidi-
telných aut v 80. letech, takovým mezníkem byl rok 1996. kdy 
počítač Deep Blue poprvé porazil mistra světa v šachu Kasparova. 
Začal vyhrávat i soutěže typu Riskuj, či poker, pouze jsem neza-
znamenal, že by dokázal složit delší operetu než Jára Cimrman  
(7 hodin, název Proso s obrovským množstvím hitů typu Blondýn-
ky něžné…, které mu však ukradli různí Lehárové, Kalmánové, 
Straussové…, ale to jsem odbočil, je to common knowledge).

Co to tedy vlastně je AI. Přesnou definici jsem nikde nenašel, ale 
je to program, který simuluje lidské myšlení a akce. Používá se 
pro stroje a programy vykazující činnosti spojované s inteligencí 
jako je učení se a tyto problémy řeší!!! Už se s tímto, byť nevě-
domky, setkáváme – když nás to opravuje při psaní, doporučuje 
knihy, diagnostikuje nemoci, hledá nejbližší supermarket a asi nás 
do něj v nejbližší době i odveze. Umělá inteligence je počítačový 
program, který složí k řešení problémů, k nimž byl zapotřebí dříve 
značný intelekt. Nejde o roboty, systémy AI si ke svému fungová-
ní ve většině případů vystačí s počítačem. Počítač se musí „nakr-
mit“ předloženými případy, učí se, jak tyto úkoly řešit a stane se 
pak z žáka učitelem .(jen pro zajímavost uvádím, že příští rok to 
bude 50 let od vzniku úžasného filmu Jáchyme hoď ho do stroje)

Na toto téma existuje obrovské množství článků, sám jsem byl 
tímto zaskočen, když jsem kompiloval tuto úvahu, rozhodně zde 
v tomto článku nenajdete přesně co, kdy, kde…, ale AI má už 
i podobory – napodobování přírodních procesů nebo zpracování 
přirozeného jazyka, díky kterému existují automatické překladače 
a různí asistenti tzv chatboti, strojové vidění…

Asi nejdokonalejším je (od 6.11.2023 inovace) program Chat GPT 
4-Turbo, který dokáže napsat cokoliv na jakékoliv téma, což po-
važuji za strašidelné. V New Yorku dokonce vzdělávací odbor to-
hoto města (větší než Bánov) začal od začátku roku 2023 bloko-
vat přístup k tomuto modelu ve školních sítích, no ale dá se tomu 
uniknout, dá se to překonat? Existují i detektory např. GPT Zero, 
které prý odhalí, zda autorem článku… je člověk či AI, ale jde to 
někdy těžko. Pokud si obyčejný smrtelník zadá do Googlu otázku 
psaní pomocí AI, tak na něho vyskočí množství programů typu 
Jája, www.textie.cz, Addai Life, Pisalek.cz… a může „tvořit“. 

Zaujal mě taky článek Čínské chytré město zapojí AI. Existuje pro-
jekt ve 30 milionovém městě Čchung-Čching (to jsem si nevymys-
lel), kde vzniká čtvrť, kde toto má být dotaženo k dokonalosti – od 
servírování kávy přes virtuálního domácího správce, který vybírá 
oblečení podle počasí, programu práce, jídla, referátů do práce  
a prý se tato myšlenka tak rozšířila, že se k tomuto v Číně chystá 
prý 500 budoucích chytrých měst!!!. Nevím, jak řeší návštěvu 
WC, sexu, ale určitě i na to se nejde čas – předvídavost průjmu dle 
jídla i onemocnění, stejně jako u zácpy a partnerky (nebo partne-
ra, abych nebyl nařčen z me too).

Na druhé straně víme, že skončila nedávno vyhraná americká 
stávka herců, scénáristů…, kde došlo m.j. ke splnění slibu, že 
tato AI je nebude při jejich práci ohrožovat, že je nebude nahra-
zovat…

Směřuje tedy vývoj k tomu, že za nás bude rozhodovat někdo jiný? 
Bude tady další Big Brother, jak fantazíroval Orwell ve svém romá-
nu 1984?

Nejen v Číně či USA, což jsou světoví lídři v této oblasti, se AI za-
číná rozšiřovat, třeba v Plzni prý úspěšně řídí a zvládá dopravní zá-
cpy. Zde bych si dovolil drobnou glosu, já si myslím, že na někte-
rých našich ministerstvech, zde mám na mysli jedno tzv. silové, 
by rozhodně neškodilo, kdyby toto přímo nějaký program AI řídil 
a nedocházelo by tak k trapasům ohledně návrhu na vystoupení z 
OSN, k nesmyslným plánům na utrácení cca 322 mld. Kč za nákup 
jakýchsi letadel (pro naše potřeby bych navrhoval útočné stroje 
typu Blaník, které mají nulovou spotřebu PHM, neb jde o větroně 
a zdejší firma KOZAP disponuje dostatečným počtem vzduchovek 
na jejich výzbroj (šak sme v NATO né?) a za ušetřené peníze by 
mohla být tak zvýšena životní úroveň, že bychom se třeba mohli 
setkávat s rakouskými důchodcovskými turisty v Luhačovicích u 
1 stolu jako hosté a ne jako obsluhující personál) a další zbytečné 
techniky pro potřeby naší malé zemičky, ale to jsem opět odbočil.

Nyní tedy k tématu co s AI v Bánově. Některé modelové situa-
ce při plném zapojení AI by mohly vypadat třeba takto. Systém 
jménem starosty píše mail: Tak pane Jeníček, pozítří se Vám na-
rodí syn, nezapomeňte příští měsíc 25. je na obci vítání občánků, 
nebo při vstupu na obecní úřad obdrží občané okamžitě to, pro 
co si přichází – tak pane Novák určitě si jdete pro ten výpis z rejs-
tříku trestů -není moc pěkný a potřebujete ověřit podpis, že jo.  
U Bujáků – tak pane Sáček, dnes jdete o 18 vteřin později, už padá 
pěna. Jak to, že jste stál na červenou? Zapomněl jste se nahlásit do 
systému!! To bylo naposledy. U Supa – tož pane Bušman a dnes 
se mělo udit, zase nemáte maso? A domů. Nebo ve škole zruší 
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zadávání domácích úkolů, je to zbytečné, písemky se budou psát 
(pokud se budou) pouze v naprosto izolované místnosti po před-
chozím průchodu bezpečnostním rámem a odevzdání mobilů… 
Zde se ale nabízí zcela zásadní otázka – bude nutné vyšší vzdělání? 
Traktoristé si mohou přispat, traktory vyjíždí samy na pole, je ale 
zapotřebí, aby do práce chodili a byli zaměstnaní? No a řemeslní-
ci, moc se nesmějte, už jsem třeba viděl zdícího robota. Obec už 
nebude informovat o tom, kdy má která lékařka zavřeno, na stře-
disku bude otevřeno nonstop, vyšetření proběhne strojově, stejně 
jako stanovení diagnózy a odeslání pacienta pro léky do lékárny, 
(bude ještě nějaká nebo budou léky doručovány přímo domů? Asi 
ano, neb ne vše je na předpis) či rovnou přijede sanitka k odvozu 
do poloprázdné nemocnice – nechci se pouštět do nepatřičných 
úvah, že by taky mohlo přijet vozidlo jiné barvy než mají sanitky 
– viz hloupý vtip jak lékař podává léky pacientovi a říká:“ Tyto bu-
dete brát do konce života“ „ Ale pane doktore, však jsou tady jen 
3!!!“ „No a co je na tom nejasného?“

Nabízí se zde celá řada humorných situací, ale i méně humorných, 
například v právnické branži už se chytají někteří kolegové za hla-
vu a shání práci, neb je válcují kanceláře s výbornými chatboty, 
které vše napíšou za ně a mnohem lépe než konkurence. (Ještě že 
jsem v důchodě.) U soudu pak budou bitvy programů, už to nebu-
de Slovácko sa sůdí, ale chatboty jedou (idů) Pochopitelně hlavu 
ve smutku budou mít i soudci, (nebude lepší neomylný program 
než omylný soudce?) státní zástupci i policisté (ti co sedí za sto-
lem). No ale bude ještě nějaký problém najít pachatele? Obdobně 
se zdá být vyřešen i problém nedostatku lékařů- někteří už nebu-
dou zapotřebí, (snad mimo zubařů a porodníků) i operace jsou už 
nyní prováděny často roboticky... Četl jsem úvahy např. o tom, 
jak rentgenové snímky dokáže AI vyhodnotit mnohem lépe než 
rentgenolog…..

Ale opět jsem zabředl do globálních úvah - co tedy v Bánově, kam 
nás starosta povede? Je nás pár, co navštěvujeme elitní universi-
tu 3. věku, tam se vše dozvídáme s předstihem -tzv. hradišťský 
Oxford, tak si mohu tyto úvahy dovolit. Co kdybychom se stali 
progresivní vlaštovkou na poli AI. Jako kdysi Slušovice na poli eko-
nomiky. Umíme si to představit? Zavedeme 2 světelné semafory 
– o 100% více než v Brodě, zastávku u kostela nazveme dopravní 
terminál a přistoupíme k řízení dopravy jako v Plzni, možná by se 

hodil i kruhový objezd. První nařízení bude – od zítřka jezdíme jen 
vpravo a zavedeme taky několik jednosměrek, neb některé ulice 
jsou tak narvané auty, že se tam 2 nevyhnou a chudáci popeláři 
(zde bude automatický vývoz popelnic před dům v daný termín 
a nebudu si už připadat jak debil, když tam moje popelnice bude 
stát sama, neboť jsem se o týden sekl). O ničem nebudeme muset 
rozhodovat, (stejně i tak rozhodují manželky) odpadnou súsed-
ské spory, v obchodech nám naskládají to co potřebujeme, (aniž  
o nutnosti nákupu víme), automatická auta nás odvezou na nákup 
a zpět, a aby tato auta byla využita i večer, tak nás budou vozit 
do hospody a zpět (bez problémů s alkoholem za volantem). Ve 
škole se vrátí ke starému úsloví Komenského – škola hrou – a ne-
budou děti ničím otravovat, jen snad tělocvik a krmení počítačů, 
večer nám TV vybere program, který se pro nás hodí… nebudu se 
pouštět do dalších úvah na téma podnikání, manželský i mimo-
manželský život, to si každý může představit sám, bude záležet na 
nakrmení počítače. Chatbot bude psát 1 divadelní hru měsíčně a  
z ochotníků Pod lampů se stanou profesionálové, aby to stihli naz-
kúšat, předvést a trénovat jinou hru. Kde na to vezmeme? Však 
až se budou ostatní k nám jezdit učit, tak za to zaplatí, anebo si 
půjčíme jako náš stát, ale musíme být první.

No, a nebo budeme konzervativní? Jako američtí herci? Proč ne, 
není to špatná cesta v Anglii vyhrávají konzervativci půlku voleb. 
Můžeme v klidu a pohodlí čekat, až to dostaneme nařízeno, přive-
zeno, však ono to nějak půjde, tradice je třeba dodržovat, folklór 
nezanikne (doufám), švestky budeme sbírat a pálit, (pochopitelně 
v obecní pálenici) pokud to nebude jako letos, děti budou chodit 
do školy…(jestli rády či nerady, to nechám na nich)… I to může 
být součástí volebního programu a boje v Bánově i jinde. 

No ale stejně si myslím, že nás ta AI převálcuje, a tak by měl 
správně název článku znít AI v Bánově ano či ne, ale kdy. Tak si 
držme palce a buďme rádi, že jsme u masivního rozvoje AI nástro-
jů mezi širokou veřejnost od samého začátku. Ten vlak se rozjíždí, 
a asi nikdy nezastaví a bude jen zrychlovat. Kdo v něm bude sedět 
od začátku, bude na tom rozhodně lépe než ten, kdo bude chtít 
naskočit třeba za 4 roky. Tak pevné nervy a hodně zdraví v novém 
roce přeje

 JUDr. Petr Novák
P.S. sháním programátora AI
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Pomoc pro rodinné pečující
Staráte se o osobu blízkou? Ocitli jste se v neznámé 
situaci při péči o rodinného příslušníka? Potřebujete 
radu a podporu? Využijte bezplatné pomoci, kterou 
nabízí Charita Uherský Brod a Charita Uherské Hra-
diště. 

Poradci pro rodinné pečující vám pomohou zmapovat vaši situaci, 
nastavit společný plán péče, pomohou s vyřízením dávek, poradí, 
jak o danou osobu pečovat s ohledem na konkrétní potřeby, po-
mohou vám s navigací v této náročné životní situaci. 

Potřebujete poradit od zdravotní sestry, jak zacházet a pečovat o 
svého blízkého? Oslovte edukační, či paliativně-edukační sestru. 
Na základě mnohaletých zkušeností vám pomohou nastavit péči 
tak, abyste zajistili co největší komfort pro pečovaného i pro sebe.  

Péče o blízkého může být velmi vyčerpávající, obzvláště v závě-
rečné fázi života pečovaného nebo po jeho odchodu. Nebojte se 
svoje pocity svěřit profesionálovi. Využijte diskrétní pomoci psy-
choterapeuta. 

Podporu lze zajistit jak jednotlivcům, tak skupinám, vždy na zá-
kladě vaší potřeby. Poradenský servis lze poskytnout u vás doma 
nebo v poradně.

Poradci pro rodinné pečující:

• Terezie Fojtíková, 724 651 265,
 terezie.fojtikova@uhbrod.charita.cz

• Miluše Vaculová, 724 651 288,
 miluse.vaculova@uhbrod.charita.cz

Edukační sestra:

• Martina Marečková, 603 158 773,
 martina.mareckova@uhbrod.charita.cz

Paliativně-edukační sestra:

• Jaroslava Žufánková, 731 680 347,
 antoninek@uhradiste.charita.cz

Psychoterapeut:

• Hana Zuntová, 731 680 347,
 antoninek@uhradiste.charita.cz

Aktivity výše uvedených odborníků jsou fi nancovány z 1. 
Projektu OPZ+ MAS Východní Slovácko, z.s. (č. projektu 
CZ.03.02.01/00/22_008/0000038)

Bánovská komora

foto: Veronika Černá



www.banov.cz29

Žirafínek
Žirafínek v muzeu
Holky ze Žirafínku navštívily interaktivní výstavu „Na březích 
Nilu“ v Muzeu Jana Amose Komenského v Uherském Brodě. 
Skvělá paní průvodkyně nás svým výkladem vtáhla do starodáv-
ných dob mumifikování a balzamování. Mohli jsme si prohlédnout 
pravou mumii a několik mumifikovaných zvířat. Atmosféru do-
kreslovaly i vystavené předměty, z nichž některé byly staré 5000 
let. Výlet jsme zakončili sladkou návštěvou cukrárny.

Svatováclavský florbalový turnaj
Svátek svatého Václava oslavili ministranti z Bánova a Suché Loze 
účastí na florbalovém turnaji v Olomouci, kde změřili své síly  
s dalšími více než 230 ministranty z celé diecéze. Turnaj začal 
slavnostní mší svatou v katedrále sv. Václava v Olomouci, kde 
oslavili svého patrona sv. Václava. Po krásné mši jsme se přesu-
nuli na samotný turnaj, ve kterém bojovalo 36 týmů ve třech ka-
tegoriích. Naši kluci hráli ve střední kategorii a šlo jim to výborně. 
Probojovali se až do semifinále, kde byli po dvou tyčkách poraženi 
na nájezdy. Kluci odvedli úžasný výkon a užili si krásné chvíle na-
pětí, kamarádství a adrenalinu.

Text a foto Petra Procházková  
a Kristýna Mikulčíková
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e-mail: zpravodaj.banov@seznam.cz

Společenská kronika
Narození:
Petr Krajčovic 51 
Patrik Zemek 700 
Meda Sošková 482

Rozloučili jsme se:
Josef Holásek 573 
Jarmila Dronská 326 
František Švehlík 534 
Jarmila Drábková 721

Naši jubilanti:
93 let

Marie Teichmannová 721

92 let

Františka Mahdalová 451 
Bohumila Mahdalová 520 
Bohumila Zálešáková 93

91 let

Anna Jankůjová 395

85 let

Františka Zvářalová 721

80 let

Lassak Erich 219 
Marie Hauerlandová 262 
Josef Matějíček 556 
Vladislav Velecký 555 
Ludmila Brázdilíková 592

60.výročí sňatku

František a Ludmila Královi 546

Dne 18. 11. tomu byl 1 rok,co nás 
navždy opustil můj milovaný man-
žel, náš tatínek, dědeček a pradě-
deček, pan Jiří Mihal. 

Všem,kdo ho znali,děkujeme za 
vzpomínku. 

Dne 6. 1. 2024 by se dožila 100 let 
paní Bohumila Volná. 

S láskou a úctou vzpomínáme.

Vzpomínky:

55. výročí sňatku

Oldřich a Marie Havlovi 563

50. výročí sňatku

Eduard a Libuše Matějíčkovi 548

Všem jubilantům srdečně  
blahopřejeme.

Pronájem areálu Pálenice k soukromým oslavám: 
Cena pronájmu od 1. 1. 2024:

• pátek (předání zpět pronajímateli v sobotu v 11 hodin)  1 500,- Kč 
• sobota, neděle (převzetí od pronajímatele v sobotu ve 13 hodin)  2 000,- Kč 
• celý víkend pátek až neděle  3 500,- Kč

Platbu je třeba uhradit při rezervaci termínu. 
Zaplacená částka je nevratná. Bez zaplacení nebude termín rezervován.  

Akce pro veřejnost lze pořádat pouze se souhlasem pronajímatele.  



www.banov.cz31

Hody v Bánově



Marek Mahdal
starosta

Marian Čubík
místostarosta

Příjemné prožití vánočních svátků 

a mnoho štěstí, zdraví a spokojenosti 

v novém roce Vám přeje 

Obecní úřad Bánov.


